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رویداد

این ستون قرار است دغدغه های یک هفته 
باشد برای آن چه که شفاف نشده و بهتر است 

شفاف شود
فرصتهایمحدودشفافسازی

محمدامین زارعی

ایــن روزها که دسترســی ها به اطلاعــات ضروری 
و غيرضروری برای همه ســهل و آسان شــده و تمام 
زحمتی که می کشيم یک کليک کردن است، ضرورت 
 شناخت سره از ناســره و حتما شفاف ســازی بيشتر 
شده است. جامعه ای که هر لحظه در تيررس شایعات و 
اخبار درست و غلط است، نياز دارد مسئولان و صدالبته 
رسانه ها تمام تلاششان این باشد که شفاف کنند هرچه 
را که حساســيت برانگيز اســت و گردوغباری رویش 

نشسته از جمله:
یک: چند وقتی است مولفه های ملموس اقتصادی و 
معيشتی مردم هر روز دستخوش تغييرات و صد البته 
گرانی های روزافزون شده و تنها چيزی که جایش این 
بين خالی است، شفاف کردن دلایل این گرانی هاست. 
از بنزین و شایعات پيرامونش بگيرید تا اقلام و مایحتاج 
عمومی مردم. بخواهيم یا نه مردم به هرمســأله ای که 
به زندگی جاری و روزمره شــان چنگی بزند، حساسند 
و در بين این حساسيت زیاد چيزی که دست به دست 
می شود، متاسفانه شایعه است و شایعه. دوای درد آب 
گل آلود هم شفاف ســازی اســت نه چيز دیگر. نمونه 
دم دستی اش عدم شفافيت موجود در بازار خودرو است. 
کالایی که سال های ســال بود مردم دیگر آن را کالای 
مصرفی می دانســتند، نه ســرمایه ای، ولی شد آن چه 
نباید می شد و به ناگاه ســيل نقدینگی به بازار خودرو 
سرازیر شد و قيمت های لحظه ای انواع خودروها هوش 
از کله مردم و مصرف کنندگان برد. این بين آنهایی که 
باید سر از پا نشناســند برای اطلاع رسانی، مهمترین 
کارشــان که شفاف ســازی بود را به موقع و به صورت 
اضطراری انجام ندادند. خودروســازان هم که به مدد 
حلقه انحصارشان دليلی ندیدند که این زبانه های شعله 
گرانی را فرو نهند. در چنين زمانی آن چه دم دســت و 
آسان است، برداشتن اتيکت قيمت شد از سایت هایی 
که آگهی های بعضا مجانی منتشــر می کنند. اما این 
ممانعت از قيمت  گذاری آیا به شــفافيت می انجامد؟ 
چه کمکی به اشتهای ســيری ناپذیر دلالان می کند؟ 
بهترین کار، شفاف سازی دلایل، دست های پشت  پرده 
دلالان و ذینفعان این آشفته بازار نيست ؟ پارکينگ ها و 
انبارهای پر از خودروی در جاده مخصوص و عدم تامين 
و توليد به موقع توليدکنندگان آیا دليل محکمی دارد؟ 
وقتی طرح های پيش فروش به صورت روزانه در معرض 
مشتری اســت، آیا نباید برنامه ای برای توليد و تحویل 
داشت؟ و هزاران ســوال دیگر که در زمانش باید پاسخ 
داده می شد و شــاید هنوز هم دیر نباشد که پاسخ داده 
شود که اگر دیر بجنبيم )بجنبند( شبکه های اجتماعی 
لبریز از شایعات و اخبار غلط و مغرضانه است و حتما زود 

دیر می شود. 
دو: در خبرها بود که ســازمان ســينمایی نسبت به 
شفاف سازی بودجه اش اقدام کرده و اعداد و ارقام را در 
معرض دید و قضاوت مردم قرارداده اســت. چه خوب، 
ولی حيف و صد حيف که چنين کارهایی کم هستند 
و نادر و ما چقدر نيــاز داریم به وفور چنين خبرهایی تا 
اعتماد عمومی بيش از پيش شود و سرمایه اجتماعی 

افزون. 

ستون شیشه ای
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خردهزرنگهاهمهجاهستند
ادامه از صفحه اول| مســأله اینجاست که 
منافع مادی ناشــی از ایــن خرده زرنگی ها واقعا 
ارزش چندانی نــدارد. نه دو تــا تن ماهی اضافه 
چندان دســتاورد خارق العاده ای است و نه چند 
سانتی متر جای وسیع تر در یک سفر درون شهری 
10 دقیقه ای یک خوشــبختی وصف ناشدنی به 
شمار می آید؛ درســت مثل آن نصفه باک بنزین 
ارزان قیمت که قرار نیســت کســی را به جایی 
برســاند. خیلی از ما این کارها را می کنیم، فقط 
به خاطر این که حس نکنیــم از قافله بزن در روها 
عقب افتاده ایم، فقط برای این که حس گنگ »جا 
ماندن« نداشته باشیم. چه تعداد از این جمعیتی 
که در شلوغی جاده از شانه خاکی راه فراری برای 
خودشان درست می کنند یا در ترافیک خیابان با 
چشم های برق زده پشت سر آمبولانس مریض دار 
راه می افتنــد، کار واجــب دارند و قرار اســت از 
وقت شان طلا بسازند؟ طعنه آمیز است، اما خیلی 
از ما این زمان را به قیمت فحش و نفرین دیگران 
ذخیره می کنیــم که لابد بعــدا در صف آخرین 

لیترهای بنزین ارزان قیمت بسوزانیم!

 

ادامه از صفحه اول| باید به عرض برسانیم که اگر پیش از این 
تصور می کردیم آموزش وپرورش در نگاه و تعریف دانش آموزان 
دچار مشکلات جدی است و برنامه های پرورشی اش سنخیتی با 
روحیات بچه ها و زمانه ندارد، پس از صحبت های جناب مدیرکل  
این فرضیات را باید قرین به واقعیت بدانیم. صحبت های جناب 
رمضانی نشــان می دهد در آموزش وپرورش، در حوزه مسائل 
فرهنگی در بر همان پاشنه چند دهه قبل می چرخد. این که مورد 
مطلوب را در اشعار کتاب ها جست وجو کنیم )که خود این اشعار 
و انتخاب شان جای بحث بسیاری دارد( و این که گمان کنیم با 
جشنواره های دانش آموزی گلدسته های ســبز و از این قبیل، 
نیازهای روانی دانش آموزان مرتفع می شود، ما را با سرعت بیشتر 
در همان مسیری پیش می برد که تا حالا آمده ایم و نشانه های 
موزون و ریتمیکش دایما منتشر می شوند. مدیرکل محترم هم 
تاکید می کنند که باید در زمینه ایجاد شادی و امید دانش آموزان 
تلاش شود، هم از این می گویند که »به خوبی درحال طی مسیر 
هستیم« و هم مواردی را ذکر می کنند که نشان می دهد چرا به 
این خوبی درحال طی مسیریم و در عین حال با یک کلیپ همه 
تلاش هایمان با پرسش مواجه می شود.  در این جا چند سوال رایج 
در فضای مجازی را با مدیرکل محترم وزارت آموزش وپرورش در 
میان می گذاریم. شاید خواستند جوابی به آنها بدهند یا حداقل 
شاید کمی در مورد قطعیت آن چه می گویند، تردید کنند که این 

تردید می تواند آغاز تغییر مسیر مثبت باشد.
یک- مردم می پرسند این همه در مورد وجود موادمخدر در 
مدارس گفته شده، چرا سیستم آموزشی ما نلرزید، یعنی واقعا 
خواندن یک ترانه )اگرچه مبتذل( و حرکات موزون همراه با آن 

از وجود موادمخدر در مدارس خطرناک تر است؟
دو- مردم می پرسند این همه تصویر و خبر از مدارس مخروبه 
منتشر می شــود.  مدارس کپری، مدارسی که در کانکس و در 
حرارت بالا، جهنم را مقابل چشم معلم و بچه ها می آورد. چطور 
می شود که همه این مشکلات مدیران را نگران و وادار به واکنش 

نمی کند، اما یک کلیپ...
سه- سوال این اســت که با تکرار مداوم این جمله که عده ای 
از بدخواهان کلیپ را ســاخته  و پخش کرده اند قرار اســت به 
کجا برســیم. ما با آن بخش از ماجرا که عــده ای از بدخواهان با 
دســتاویز قرار دادن این کلیپ ها می خواهند همه فعالیت های 
سیستم آموزشی را زیر ســوال ببرند و باید مقابل شان ایستاد، 
موافقیم. اما واقعا خود جناب وزیر که بــاور ندارند این کلیپ ها 
توطئه ای برای حمله به نظام آموزش وپرورش ما است؟ اگر دارند 
 در مورد کلیپ های مشــابه که هر روز دارند منتشــر می شوند

 چه می گویند؟
چهار- خانــم مینایی پــور، مدیــرکل امور زنــان وزارت 
آموزش وپرورش در همایش گرامیداشت هفته تربیت اسلامی، 

روز امور تربیتی و گرامیداشت روز زن در تاریخ 8 اسفند 97 اعلام 
کردند سرودی ویژه دختران تهیه شــده که هدف آن تقویت 
هویت دخترانه و افزایش شــادی و نشاط در مدارس دخترانه و 
ارتقای سلامت روحی و جسمی دختران دانش آموز است، بعدتر 
گفتند از این سرود رونمایی هم شده است. ما که هرچه گشتیم، 
نه در سایت های آموزش وپرورش، نه در شبکه های اجتماعی و 
جایی دیگر اثری از این سرود نبود و چیزی پیدا نکردیم. موافقید 
که این سرود -که لابد هزینه زیادی هم برایش شده و این همه 
برایش تبلیغ شده- منتشر شود و بررسی کنیم که چقدر از آن 
استقبال شده و چرا در یک روز شاد و جشن مدارس، بچه ها به 

جایش ترانه یک خواننده زیرزمینی را ازبرمی خوانند؟
پنج- »برخورد خواهیم کــرد«، »اجــازه نخواهیم داد« و 
احتمالا »اخراج خواهیم کرد« و بقیه عناوین چقدر می توانند 
به برطرف شــدن مشــکل کمک کنند. مدیر محترم با همه 
تجارب و شناخت خود از این حوزه، واقعا معتقدند که برخورد 
کردن و ممنوع کردن به فضای فرهنگی بهتری منجر خواهد 
شد؟ فکر می کنید ســرودهایی که قرار اســت از روی اشعار 
کتاب های درسی و زیر نظر معلمان ساخته شود و دختران هم 
حق تک خوانی آن را حتی در محیط دخترانه نداشته باشند، 
 شور و نشــاط را برای بچه ها تامین خواهد کرد؟ واقعا اینها را 

جدی می گویید؟ 

واقعاداریممسیرخوبیراطیمیکنیمجنابمدیرکل؟

اظهارات عراقچی مبنی بر اخراج مهاجران افغانستانی واکنش هایی را به همراه داشت

ونمنافعملی؛صراحتیامصلحتاندیشی؟
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حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی روز چهارشنبه در دیدار طلاب سراسر کشور، فضلا، 
اســاتيد و مدیران  حوزه های علميه گفتند: »این تصور که مردم در نقاط مختلف دنيا نسبت به معارف دینی 
رویگردان شده اند، تصور غلطی است  بلکه اقبال به این معارف بيشتر شده است .  « ایشان اختلاف نظر در حوزه ها 
در »مسائل عملی، جهت گيری های فکری و مسائل  سياسی« را بدون اشکال برشمردند اما تأکيد کردند: »مهم 
این است که این اختلافات مدیریت شود تا به درگيری و تشنج منجر  نشود، همان گونه که بزرگان فقه، فلسفه 

و عرفان در حوزه ها در طول تاریخ با وجود اختلافات، همواره برای خدا به معنای واقعی  کلمه اتحاد داشتند.« 

مقام معظم رهبری:   

گفتمانهای
انقلابیرا
تقویتکنید
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تحقيقات نشان می دهد که 
خستگی راننده یکی از عوامل 

مؤثر در بيش از ۲۰ درصد 
تصادفات جاده ای و بيش از 

یک چهارم تصادفات کشنده و 
جدی است.
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بازگشتبهغنیسازی20درصد
مصباحی  غلامرضــا  
 مقدم، ســخنگوی جامعه 
روحانيت مبــارز گفت:»آن 
چه بيشتر موجب می شود ما 
بــه نتایج مثبتی برســيم، 
برگشت به  غنی سازی 20 درصد است. غنی سازی 
20 درصد حق ما و در چارچوب معاهده »ان پی تی« 
است. ما باید به غنی سازی 20 درصد  برگردیم. از این 
جهت تصور می کنيم اگر 60 روزی که دولت مهلت 
قرار داد، تمام شد، نخســتين گام باید برگشت به 
غنی سازی 20  درصد باشــد .   اتحادیه اروپا با بهانه 
گيری اعلام کرده اولتيماتوم ایران را رد می کند، این 
موضعی غيرمعقول است و در جواب  اروپایی ها باید 
گفت ایران اولتيماتوم نداد، بلکه برای اقدام اروپا که 

یک سال تعلل کرد، ضرب الاجل قرار داد.« 
 

اقدامایرانبراساسبرجاماست
اکبر ترکان، عضو حزب 
اعتــدال و توســعه گفت: 
»بحث به هم خوردن یا تغيير 
برجام نيســت، بلکه اقدام 
ایران براســاس خود برجام 
 است؛ در نتيجه جمهوری اســلامی ایران تصميم 
گرفته اســت همان طور که طرف مقابــل از انجام 
تعهدات خود کوتاهی کرده، ایران هم  یک قسمتی از 
تعهدات خود را بــه تعویق اندازد .   ایــن اقدام طبق 
بندهای خود برجام اســت، در بندهای موافقتنامه 
برجام آمده که اگر  یکی از طرفين در انجام تعهداتش 
کوتاهی کرد، طرف دیگر می تواند از انجام تعهدات 
خود بکاهد .   آنها اگر می خواهند برجام را  حفظ کنند، 

باید مراقب باشند و نگذارند وضع از این بدتر شود .  « 

مجلس98یا
ریاستجمهوری1400؟

چمــران،  مهــدی  
نایب رئيــس جبهه مردمی 
نيروهای انقلاب اســلامی 
گفت: »عده ای بر این باورند 
کــه ورود زودهنــگام بــه 
انتخابات  مجلس آســيب زا بوده، زیرا ایجاد فضای 
انتخاباتی زودرس باعث می شــود تا نمایندگان از 
فعاليت های خــود در حوزه قانونگــذاری و  نظارت 
بازبمانند، در مقابل گروهی دیگر بی تفاوتی نسبت به 
انتخابات مجلس را ناشی از ضعيف شدن آن دانسته و 
به همين خاطر  معتقدند انتخابات 98 مسأله اصلی 
مردم نيســت. مجلس جایگاه مهمی است و شاید 
مجلس تعيين کننده انتخابات ریاســت جمهوری 
1400  باشــد امــا دربــاره این که چــرا انتخابات 
ریاست جمهوری 1400 بر مجلس پيشی گرفته باید 
گفت انتخابات مجلس به ویژه در شهرهای  بزرگ در 
دست افراد، سازمان ها و گروه ها نيست، بلکه بين همه 
شهرها، روستاها و حتی شهرهای کوچک تقسيم 
می شــود، بنابرایــن  اظهارنظر دربــاره آن همانند 
قابــل کنتــرل،  ریاســت جمهوری  انتخابــات 

تصميم گيری و برنامه ریزی نيست .  « 

 آیت وکيليان| عباس عراقچی، معاون وزیر خارجه روز پنجشنبه 
و در واکنش به آن چه کوتاهــی اروپا در عمل به تعهداتش در قبال 
برجام تعبير کرد، تهدید کرد که اگر فروش نفت   ایران به صفر برسد، 
ممکن است جمهوری اسلامی از »برادران و خواهران افغانستانی 
بخواهد ایران را ترک کنند.« از طرفی، مخالفان و منتقدان چنين 
مواضعی دست به کار شده اند و با آوردن آمار و ارقام و دلایلی دیگر 
سعی در به چالش کشيدن این اظهار نظر دارند؛ این منتقدان درواقع 
متاثر از فشار آمریکا و متحدانش، دست به شــانتاژ زده و ادعاهای 
عراقچی در مورد تعداد مهاجران افغانســتانی، ميزان حضور آنها 
در بــازار کار ایران و هزینه ای که به دولت تحميل می کنند را نوعی 
فرافکنی و غير قابل باور می دانند. آنها در اســتدلال خود آورده اند 
که سازمان بين المللی مهاجرت ژانویه گذشته اعلام کرده که طی 
 ســال 2018 ميلادی و در پی افزایش نرخ تورم در ایران و وخامت 
اوضاع اقتصادی این کشور بيش از ۷۷۳ هزار پناهجوی افغانستانی 
به کشورشان بازگشته اند و همچنين می گویند که پيشتر آژانس 
پناهجویان سازمان ملل متحد نيز شمار پناهجویان افغانستانی ثبت 
شــده در ایران را حدود یک ميليون نفر اعلام کرده بود. توجيهات 
آنها تنها به این جا ختم نشــده و در ادامه گفته اند که ایران سالانه 
حدود 200 ميليون دلار کمک مالی برای تأمين نيازهای اساســی 
پناهجویان افغانســتانی از طریق آژانس پناهجویان سازمان ملل، 
اتحادیه اروپا و سازمان های خيریه بين المللی دریافت کرده است. اما 
ایران مدعی است که افزون بر گزارش رسمی نهادهای بين المللی، 
بين 1.۵ تا 2 ميليون مهاجر غير قانونی افغانستانی در ایران زندگی 
می کنند. بر این اســاس، اما دولت تأکيد دارد که کمک های مالی 
دریافتی این کشــور تنها جوابگوی ۳ درصــد هزینه های پذیرایی 
از مهاجران افغانستانی بوده اســت. در تازه ترین اظهارنظر، عباس 
عراقچی، معاون وزیر خارجه اعلام کرده که هزینه ســالانه حضور 
۳ ميليون مهاجر افغانســتانی در ایران 8 ميليارد دلار است. انجمن 
دوستی ایران و افغانستان به این مســأله واکنش نشان داد و دولت 
افغانستان نيز از ایران خواست در قبال مهاجران افغانستانی مسئولانه 
عمل کند. سياستمداران افغانستان هم در این باره اظهارنظر کردند؛ 
»محمود صيقل«، نماینده پيشين افغانستان در سازمان ملل متحد 
هم گفته که ایران نباید روابطش با افغانستان را قربانی روابط جهانی و 
بين المللی خود کند. مقامات افغانستان نيز تأکيد کردند که موضوع 
مهاجران و تحریم های آمریکا عليه ایران دو بحث جداگانه اســت. 
درباره اظهارات عراقچی، ســایت یورونيوز نيز نوشت که »عباس 
عراقچی، معاون وزیر خارجه جمهوری اســلامی ایران روز گذشته 
و در واکنش به آن چه کوتاهــی اروپا در عمل به تعهداتش در قبال 
برجام تعبير کرد، تهدید کرد که اگر فروش نفت   ایران به صفر برسد، 
ممکن است جمهوری اســلامی از برادران و خواهران افغانستانی 
بخواهد ایران را ترک کنند.« »سيد عباس عراقچی« روز جمعه در 
گفت وگو با ایرنا با اظهار تعجب از برخی اظهارنظرها و برداشت های 
غلط از سخنانش در فضای مجازی اظهارداشت: »  بحث مهاجرین و 
پناهندگان یک بحث بين المللی است و مدیریت و تامين هزینه های 

مربوط به آن نيز یک مسئوليت بين المللی به شمار می رود.«
وی افزود: »این که مــردم ایران بر مبنای اعتقادات انســانی و 
اسلامی خود ظرف 40 ســال گذشته سخاوتمندانه حق ميهمان 
نوازی را در مورد پناهندگان و مهاجرین اعم از افغان یا سایر مليت 
ها به طور کامل به جا آورده و باز هم بــه جا خواهد آورد یک بحث 
است، اینکه سایر کشورها و سازمان های بين المللی، به خصوص 
کشورهای غربی که اتفاقا مسبب بســياری از مصيبت های مردم 
افغانستان هستند هم باید وظيفه و مسئوليت خود را انجام دهند، 

یک بحث دیگر است.«
معاون سياسی وزیر امور خارجه تاکيد کرد: »دولت های اروپایی 
باید سهم خود را در پذیرایی از مهاجرین ادا کنند، حال یا در قالب 
پرداخت هزینه ها یا با پذیرش بخشی از آنها در کشورهای خود. این 

 یک مطالبه جدی جمهوری اسلامی اســت و وزارت امور خارجه
 سال ها است که آن را از طریق کميساریای عالی پناهندگان ملل 
متحد، مقامات اروپایی و دولت افغانستان پيگيری کرده و باز هم به 

طور جدی پيگيری خواهد کرد.«
 وی همچنيــن گفــت: »بدیهی اســت در شــرایط حاضر که 
 تحریم های ظالمانه و غيرقانونــی دولت آمریکا بدون هيچ توجيه

 بين المللی بر ایران تحميل شــده و آن دولت سعی در محدودیت 
شدید منابع مالی جمهوری اسلامی دارد، مطالبه گری ملت ایران 
ابعاد جدیدی می یابد.«معاون سياسی وزیر امور خارجه با تاکيد بر 
این که جمهوری اســلامی ایران کاملا با مسئوليت های اسلامی، 
انسانی و بين المللی خود آشــنا بوده و به آنها پایبند است، گفت: 
»موضوع اخراج یا بازگرداندن مهاجرین و پناهندگان به هيچ وجه 
در دستور کار دولت ایران قرار ندارد اما این که گزینه های جدیدی در 

برابر آنها قرار داده شود امر جداگانه ای است.«
معاون سياســی وزیر امور خارجه چهارشنبه شــب در برنامه 
گفت وگوی ویژه خبری با تشریح جزیيات پاســخ ایران به خروج 
آمریکا از برجام و بدعهدی اروپایی ها اظهارداشت»: ما در 40 سال 
گذشته ميزبان برادران از افغانســتان، عراق و آذربایجان و ... بودیم 
و ملت ایران سخاوتمندانه پذیرایی کردند. همين الان بيش از سه 
ميليون افغان در ایران حضور دارند، بيش از دو ميليون فرصت شغلی 
را برادران خوب افغان در ایران اشغال کرده اند و سه تا پنج ميليارد 

یورو از کشور ما خارج می کنند.«
وی یادآور شــد: »حدود 468 هزار دانش آموز افغان در مدارس 
ایران رایگان تحصيل می کنند و هر دانش آموز در سال برای ما600  
یورو هزینه دارد. بيش از سه هزار دانشجوی افغان در ایران هستند 
ولی این آموزش ها هزینه دارد نزدیک 1۵ هزار یورو هزینه دارد و از 
خدمات درمانی بهره مند می شوند. با کمال ميل پذیرای آنها هستيم 

ولی برای ما هزینه دارد.«
معاون سياسی وزیر امور خارجه تاکيد کرد: ولی وقتی تحریم های 
آمریکا اثر کند و منابع مالی ایران محدود شود و فروش نفت به صفر 
برسد، درآمدهای نفتی ما کم شود البته موفق نخواهند شد و فروش 
نفت ما به صفر نخواهد رســيد و به همين خاطر ایران مجبور است 
سياست های ویژه ای را اتخاذ کند و ممکن است به نقطه ای برسيم 
که نتوانيم هزینه ها را تأمين کنيــم و از برادران افغان بخواهيم که 
کشور را ترک کنند. عراقچی افزود: نمی خواهم تنش یا نگرانی در 
بين اتباع افغان ایجاد کنم ولی می خواهم صحنه را ترســيم کنم. 
اگر آمریکا بخواهد به سياست تحریم ادامه دهد اگر مجبور شویم 

مسئوليت آن به عهده آمریکا خواهد بود.
حســن  هانی زاده، تحليلگر مسائل سياســی در مورد اظهارات 
عراقچی مبنی بر اخراج مهاجران افغانســتانی از ایران در تقابل با 
کوتاهی اروپایی ها در عمل به تعهداتشــان در قبــال برجام برای 

»شهروند«   نوشته است: 
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بازیکهتوانمقابلهباآنوجودندارد
حســن  هانی زاده، تحلیلگر مســائل خاورمیانه | طرح  اخراج مهاجــران افغانســتانی در ابتدا یک 
هشــدار به آمریکا و اروپاییان اســت که در شــرایط کنونی می توان این اطمینان را داد که توان پاســخگویی 
و ایجاد بســتری مناســب برای پذیرش مهاجــران از ابعاد اقتصادی، مالی، سیاســی و امنیتــی را ندارند. در 
کنار این مســأله ایران کارت دیگری نیز برای بر هم زدن قواعد بازی و تهدیداتی که آمریکا کرده و دریوزگی که 
اروپاییان به خرج می دهند، نیز دارد و آن بحث آزاد گذاشــتن قاچاقچیان مواد مخدر اســت کــه ایران در خط مقدم 
یا ســپری در برابر این مسأله محوری و بحرانی است. دلیل آن هم روشن اســت؛ چرا ایران باید هزینه سیاست های امپریالیستی 
)آمریکا و کشــورهای متحدش( را بپذیــرد که به وجودآورندگان این شــرایط از هیچ سیاســت و اقدام خصمانــه ای علیه آن 
دریغ نکرده اند. ایران حق خــود می داند که در وضعیتی که تحریم ها منابع مالی و اقتصاد آن را با دشــواری و موانع جدی روبه رو 
کرده، با عملی کردن این دو مسأله به گونه ای دســت به اقدام عملی بزند. اگر چه انجام یا عملی کردن اخراج مهاجران افغانستانی 
 به لحاظ انســانی و زمینه اســلامی بودن دین ایران، برایش ســخت اســت؛ اما در دنیای سیاســت باید واقع گرایی را به جای

 آرمان گرایی پذیرفت.


